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Üniversite Sanayi İşbirliği Merkezleri Platformu (ÜSİMP) ve Marmara
Üniversitesi Sivil Toplum Kuruluşları Araştırma ve Uygulama Merkezi
(STKAM) işbirliği ile 4 Nisan 2024 tarihinde gerçekleştirilen “Türkiye’nin
Yeşil Dönüşümünde Sürdürülebilirlik Raporlamasının Önemi ve Güncel
Durum” başlıklı webinar’ın konuğu Kamu Gözetim Kurumu (KGK)
Sürdürülebilirlik Standartları Daire Başkanı Gülşah Günay oldu.

Webinar’ın başlangıcında ÜSİMP Yürütme Kurulu Üyesi Prof. Dr. Ahu
Uncuoğlu TÜBİTAK 1831-Yeşil İnovasyon Teknoloji Mentorluk Çağrısı
kapsamında KOBİ’lere çözüm ortağı olarak mentorluk yapılmasından
bahsetti. İlgili çağrı kapsamında KOBİ’lerin TÜBİTAK tarafından belirlenen
çözüm ortaklarından alacakları hizmetlere değinen Uncuoğlu, ÜSİMP
liderliğinde oluşturulan ÜYDÖP Yeşil Dönüşüm Platformu’nun çağrı
kapsamında mentorluk desteği vermeye hak kazanan 25 kurumdan biri
olduğunu ifade etti. Ayrıca çözüm ortağı olarak ÜYDÖP’ü tercih eden
KOBİ’lerin yeşil dönüşüm boşluk analizi, ÜSİMP inovasyon karnesi ve yeşil
dönüşüm karnesi gibi ÜSİMP özel araçları ile yeşil dönüşüm kapsamındaki
ihtiyaçların yanı sıra yeşil dönüşümün gerçekleştirilebilmesi için işletme
olarak mevcut inovasyon kapasitesi açısından da eksiklerinin
saptanacağını belirtti.

Ardından STKAM Müdürü Prof. Dr. Esra Yüksel Acı’nın moderasyonu ile
Türkiye’nin yeşil dönüşümünde sürdürülebilirlik raporlamasının önemi
üzerine ve güncel durum hakkında KGK Sürdürülebilirlik Standartları Daire
Başkanı Gülşah Günay’dan önemli bilgiler alındı. 

KGK’nın 4 Haziran 2022 itibarıyla Türkiye Sürdürülebilirlik Raporlama
Standartlarını belirleme ve yayımlama yetkisi çerçevesinde yetkili kurum
haline geldiğini ifade eden Günay, şirketlerin sürdürülebilirlik raporu
hazırlama zorunluluğundan bahsetti. Bu kapsamda, 140’ın üzerinde ülke
tarafından kabul edilen IFRS’nin (International Financial Reporting
Standards) ülkemizde Türkiye Finansal Raporlama Standardı (TFRS)
olarak uygulanmakta olduğunu belirtti. 



Yeşil dönüşümle birlikte finansal raporlamanın dışında artık şirketlerden
sürdürülebilirlik raporlamasının da beklendiğini ifade eden Günay,
halihazırda gönüllü olarak yapılan sürdürülebilirlik raporlamasının artık belli
büyüklükteki şirketler için zorunluluk haline getirildiğini söyledi. 

Şirketlerin bugüne kadar, Küresel Raporlama Girişimi (GRI), İklimle
Bağlantılı Finansal Beyan Görev Gücü (TCFD) gibi uluslararası raporlama
starndartlarını referans alarak gönüllü biçimde yaptıkları sürdürülebilirlik
raporlamalarına bir standart getirmek üzere KGK olarak yetkilendirildiklerini
belirten Günay, IFRS’ in yan kuruluşu ISSB’ nin 2023 te açıkladığı
uluslararası sürdürülebilirlik standartlarına uyumlu olarak, kısa süre
içersinde; Aralık 2023’te Türkiye Sürdürülebilirlik Raporlama Standartlarını
(TSRS), Sürdürülebilirlikle İlgili Açıklamalar (S1) ve İklimle İlgili Açıklamalar
(S2) olmak üzere yayımlandıklarını ifade etti.

Avrupa Birliği ‘nin standartlarıyla da uyumlu olan bu standartları G20 ülkeleri
arasında zorunlu hale getiren ilk ülkenin Türkiye olduğunu, dünyada da 14.
ülke olduğumuzu vurgulayan Gülşah Günay, yasal olarak aynı önem
düzeyine sahip olan; finansal raporlar ile finansal olmayan raporların entegre
raporlamasına doğru bir gidişat olduğunu belirtti.

Kurum olarak işlerinin standartları açıklamakla bitmediğini, şirketlerin
hazırlayacakları raporların karşılaştırılabilir, güvenilir olmasının önemli
olduğunun, bu noktada şirketlerin hazırlayacakları raporların bağımsız
güvence denetimden geçmesi gerektiğinin de altını çizdi. Bu konuda kurum
olarak hazırlıklarının devam ettiğini söyleyen Günay, ilk verilen raporların
güvence denetiminden geçeceğini vurguladı. Dünyada yatırımcıların artık
sadece şirketlerin finansallarına bakmadıklarını, sürdürülebilirlik konularında
ne yaptıklarına ya da ne yapmadıklarına da baktıklarını, bu noktada istenen
bilgileri yeterince açıklayamayan şirketlere kimsenin yatırım yapmak
istemediğini ifade etti. 



Bu bağlamda raporlama yapması zorunlu şirketlerin; Sermaye Piyasası
Kurulu (SPK)’ya tabi halka açık şirketler, Bankacılık Düzenleme ve
Denetleme Kurumu (BDDK)’ya tabi bankalar ile finans kurumlar ve
Sigortacılık ve Özel Emeklilik Düzenleme ve Denetleme Kurumu (SEDDK)’ya
tabi sigortacılık faaliyetleri olmak üzere üç grupta toplandığını ve bu
şirketlerim halihazırda sürdürülebilirlik raporlaması yaptıklarını ifade etti.
Ayrıca sadece bu kurumlara tabi olmalarının yetmediğini, KGK’nın web
sitesinde yer alan hadlerden art arda iki raporlama döneminde en az ikisini
aşanların raporlama yapmalarının zorunlu olduğunu ve bu durumdakilerin
yaklaşık 1000 şirkete tekabül ettiğini belirtti.

Kapsam 1 ve Kapsam 2 düzeyinde getirilen zorunlu raporlamaya henüz
Kapsam 3 düzeyinin dahil edilmediğini, ancak Kapsam 3’e dahil olan
şirketlerin aşağı ve yukarı yönlü tedarik zincirlerindeki KOBİ’lerden veri
sağlamak zorunda kalacaklarını vurgulayan Günay, sonuçta mutlaka her
KOBİ’ nin bir şirketin Kapsam 3’ ünü oluşturduğunu ve şirketlerin ilgili verileri
KOBİ’sinden isteyeceğini ifade etti. Söz konusu verileri KOBİ’den alamayan
büyük şirketlerin ihracat yapamayacaklarını, 2026’dan itibaren Avrupa
Birliği’nin, birlik dışındaki ülkelerden Kapsam 3 düzeyinde raporlama
istemeye başlayacağı için şirketlerin şimdiden bu yönde hazırlık yapmalarının
gerekliliğini vurguladı.
 
Sürdürülebilirlik raporlaması yapmaları için ihracatçı şirketlerimize teşviklerle
destek verileceğini, KGK olarak KOBİ’ler konusunda çeşitli aksiyonlar
alacaklarını söyleyen Gülşah Günay, şirketlerin bünyesinde bu raporlamaları
yapacak yeşil yakalıların istihdamına yönelik çalışmaları olduğunu, OSB’ler
başta olmak üzere ülkemizde tüm şirketlerde bu istihdamın sağlanması için
eğitim alınmasının teşvik edileceğini vurguladı. 



Bu amaçla herhangi bir bölümden lisans mezuniyeti olanları, ilk aşamasının
kurumsal sürdürülebilirlik raporlaması, ikinci aşamasının temel finans ile ilgili
sorulardan oluşan, iki aşamalı bir sınava tabi tutacaklarını, başarılı olanlara
sürdürülebilirlik uzmanlığı lisansı vereceklerini belirtti. İleride zorunlu
olmasını da isteyecekleri bu eğitimlerle ilgili ülkemizde çok farklı sertifikasyon
eğitimleri ve bilgi kirliliği olduğunu, karmaşayı ortadan kaldırmak için 81 ilde
farkındalık eğitimleri vereceklerini belirtti.

Webinarın Moderatörü Prof. Dr. Esra Yüksel Acı’nın sorusu üzerine finansal
önemlilik ve etki önemliliği kavramlarına da değinen Günay, üç tür önemlilik
olduğunu belirtti. Finansal önemliliğin, iklim değişikliğinin işletmeler
üzerindeki etkisine odaklanırken, etki önemliliğinin işletmelerin çevre ve
toplum üzerindeki etkilerini tanımladığını, üçüncü tür olan ve Avrupa
Birliği’nde geçerli olan çifte önemliliğin ise hem finansal hem de etki
önemliliğinin bir arada olduğu yaklaşımı benimsediğini ifade etti.

Bu anlamda GRI’in, etki önemliliğini, ISSB’nin ise finansal önemliliği, AB’nin
ise ESRS ler ile çifte önemliliği dikakte aldığını vurguladı. Bizim gibi AB dışı
ülkelerin şirketleri için, TSRS lerin uluslararası kabul görmesi nedeniyle
herhangi bir sakıncalı durum olmadığını, ama ülke olarak hedefimizin çifte
önemliliğe gitmek olduğunu belirten Günay, entegre raporlamaya doğru
giden çifte önemliliği dikakte alacağımızı belirtti.

Son olarak, Esra Yüksel Acı’ nın KOBİ ler için karbon raporlamasının mı
yoksa sürdürülebilirlik rapolamasının mı öncelikli olarak önemli olduğu
sorusunu üzerine, 2026’daki mali yükümlülükler düşünüldüğünde karbon
raporlamasının öncelikli olacağını, zaten karbonla ilgili verileri bildirmek
durumunda olan KOBİ’lerin sürdürülebilirlik anlamında da itibar ve rekabet
avantajı sağlanmış olacağını ifade eden Gülşah Günay, büyük şirketlerin
verilere ilişkin raporlama yapmaları için küçüklere yardımcı olmalarını
beklediklerini, bu anlamda USİMP gibi platformların çok önem arz ettiğini
düşündüklerini söyledi.




